
 

15. august 2014 

Kulturministeriet har med skrivelse af 1. juli 2014 (sag nr. 2014-011210) anmodet om 
bemærkninger til udkast til lovforslag om lov om ændring af lov om udlodning af overskud fra 
lotteri samt heste- og hundevæddeløb og lov om fremme af dopingfri idræt. 

I den anledning skal Hestevæddeløbssportens Finansieringsfond (HFF) bemærke følgende: 

Generelt 

Indledningsvis skal HFF med stor beklagelse konstatere, at de foreslåede nedskæringer på 
udlodninger til hestevæddeløbssporten startende med 16 mio. kr. fra 1. januar 2015 og voksende til 
31 mio. kr. over en fireårig periode. Nedskæringerne vil medføre øjeblikkelige drastiske ændringer 
af forholdene for hestevæddeløb i Danmark.  

Ovennævnte tal baserer sig på, at HFF af Kulturministeriet har fået oplyst, at HFF, ud over 
nedskæringerne i udlodningerne, forventes at skulle bidrage med ca. 1 mio. kr. om året til den pulje, 
der skal anvendes til omstillingsmidler (ca. 1 pct. i 2015 og herefter ca. 1,25 pct. årligt).  

HFF står uforstående over for at skulle bidrage til denne pulje, da HFF fremover netop ikke 
modtager tilskud gennem denne ordning, men direkte fra Kulturministeriet. 

Endelig skal det oplyses, at indtægtstabet yderligere vil være en mio. kr. større end forudsat i 
stemmeaftalen. Det skyldes, at stemmeaftalen baserer sig på udlodningen i 2012. Det konsoliderede 
tal for 2013 viser en yderligere nedgang i indtægterne svarende til et provenutab for 
Hestevæddeløbssporten på 1 mio. kr. Nedgangen forventes at fortsætte i 2014. 

De ni hestevæddeløbsbaner i Danmark har ikke mulighed for at finde besparelser eller skaffe 
alternative indtægter i den nævnte størrelsesorden.  

Besparelserne har et sådant omfang, at de ikke med fornuft kunne fordeles pro rata. Lovforslaget vil 
derfor umiddelbart have den konsekvens, at to baner vil ophøre med at modtage tilskud med 
virkning fra den 1. januar 2015. Det vil dreje sig om banerne i Billund og Nykøbing Falster. 

Der må forventes, at der kan blive tale om yderligere banelukninger i den kommende fireårige 
periode. Her vil banerne på Bornholm og i Skive være udsat.  

Forslaget må derfor - i modsætning til det oplyste i Bemærkningerne til lovforslagets pkt.7 - 
forventes at have endog ganske betydelige negative erhvervsøkonomiske konsekvenser. 
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Videncentret for Landbrug har vurderet at beskæftigelsestabet ved lovforslagets gennemførelse vil 
være på 8-900 personer, fortrinsvis i områder med i forvejen vanskelige beskæftigelsesforhold. 

 

Til de enkelte bestemmelser 

Med lovforslagets § 1 nr. 3,4,5 og 6 samt § 3 fastlægges Kulturministeriets andel af 
udlodningsmidler til "andre idrætsformål", der med Finansudvalgets godkendelse kan fordeles til 
bl.a. hestevæddeløbssporten.  

HFF´s fremtidige andel af udlodningsmidler er således efter lovforslaget en delmængde af en samlet 
pulje til andre idrætsformål. Denne samlede pulje reduceres efter lovforslaget i perioden frem til 
2018. 

Af lovforslagets almindelige bemærkninger pkt. 4 fremgår:  

"… at tilskuddet til Hestevæddeløbssportens Finansieringsfond reduceres med 15 mio. kr. i 2015 … 
i forhold til den procentdel, fonden efter gældende ret er berettiget til, men beregnet med 
udgangspunkt i det samlede udlodningsbeløb for det aktuelle år". 

Hvis folketinget vælger at gennemføre den forudsatte drastiske reduktion af midlerne til HFF 
svarende til 1/3 del af de hidtidige midler, er det afgørende for hestesporten at have størst mulig 
sikkerhed for størrelsen af de tildelte midler.  

§ 3a. (vedrørende 2015-2018) foreslås derfor korrigeret, således at det af selve lovteksten klart 
fremgår, at grundlaget for beregning af udlodninger til HFF i perioden 2015-2018 er den hidtidige 
fordelingsprocent, også hvis udlodningsbeløbet stiger f.eks. som følge af øget interesse for spil.  

Med lovforslagets § 1, nr. 8 ophæves den gældende § 11 i Lov om udlodning fra lotteri samt heste- 
og hundevæddeløb.  

Herved bortfalder bl.a. hjemlen til at udbetale provision fra Danske Spil til hestevæddeløbsbanerne 
for spil, der formidles af banerne. Dette vil medføre et yderligere indtægtstab for banerne i 
størrelsesordenen 12 mio. kr. årligt. 

Efter HFF´s opfattelse er ændringen ikke omfattet af stemmeaftalen, og HFF skal derfor anmode 
ministeriet om at etablere en klar hjemmel til at opretholde den eksisterende ordning  

Samtidig bør banerne sikres provision for alt internetspil fra f.eks. mobile platforme o. l., der 
foregår på disse. 

 

Alternative finansieringsmuligheder 

HFF er gennem den indgåede stemmeaftale opfordret til at foretage et udredningsarbejde sammen 
med Danske Spil med henblik på at undersøge alternative finansieringsformer, herunder udvikling 
af nye spilformer. 

Efter HFFs opfattelse er det ikke tilfredsstillende, at aftalepartiernes intentioner om at søge en sådan 
udvikling fremmet ikke har fundet vej til lovforslagets bemærkninger.  



HFF skal derfor anmode om, at stemmeaftalens ordlyd på dette punkt refereres i lovforslagets 
almindelige bemærkninger 

HFF har udarbejdet et udkast til kommissorium for et sådant udredningsarbejde, der allerede er 
tilsendt Danske Spil, og HFF er indstillet på hurtig gennemførelse heraf. 

HFF er indstillet på aktivt at søge at opnå resultater på de i stemmeaftalen fremhævede områder og 
vil tillade sig at holde Kulturministeriet og de af stemmeaftalen omfattede partier informeret om de 
opnåede fremskridt. 

 

Afslutning 

HFF skal påpege, at EU’s godkendelse af opretholdelse af et monopol på hestevæddeløbsspil i 
Danmark i betydeligt omfang er initieret af, at hestevæddeløbssporten blev anderkendt som en sport 
af væsentlig betydning for beskæftigelsen og kulturen i områder, der ellers er ramt af 
beskæftigelsesproblemer og økonomisk tilbageslag. Gennemførelsen af det fremlagte lovforslag vil 
netop betyde lukning af banerne i disse områder og dermed også i realiteten undergrave den 
argumentation, der fra dansk side har været anvendt over for EU. I sidste ende vil det formentlig 
medføre at monopolet ikke kan opretholdes. Der skal her henvises til lov 202/2009 1, Lov om spil, 
vedtaget af et enigt Folketing. Især bemærkningernes p. 25, 26 og 48, hvor det netop påpeges, at 
selv om hestevæddeløbssporten er en forholdsvis mindre sportslig aktivitet i Danmark, udfylder 
sporten vigtige lokale og sociale funktioner, og at en liberalisering af spillet og en ophævelse af 
monopolet derfor vil medføre fatale problemer ikke alene for alle de lokale baner i yderområderne, 
men også for interessen for hestevæddeløbsspillet som helhed. 

Det er HFF´s opfattelse at hverken ministeren eller partierne bag stemmeaftalen har haft til hensigt 
at gennemføre en omlægning med så fatale konsekvenser for dansk hestevæddeløbssport og de 
berørte områder i Danmark. Vi skal derfor hermed anmode om at reduktionen af midlerne til 
hestesporten i Danmark genovervejes, og at der sikres gennemførelse af en regulering, som giver 
sporten stabile økonomiske rammer. 

Under henvisning til de betydelige implikationer vedtagelsen af nærværende lov kan få for L 202, 
Lov om spil, er høringssvaret tillige tilsendt Skatteministeriet til orientering. 

 

Med venlig hilsen 

Bent Knie-Andersen 
Formand HFF 

	  


